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INVESTITORII NU ASCULTÃ, DIN NOU, AVERTISMENTELE
BÃNCII REGLEMENTELOR INTERNAÞIONALE

Entuziasmul pieþelor
financiare este rupt de
starea economiei reale
Î

n perioada premergãtoa-
re crizei globale, BIS
(n.a. Bank for Interna-
tional Settlements) a fost

una dintre puþinele instituþii
financiare internaþionale
care au avertizat asupra ri-
scurilor acumulate pe pieþe,
ca urmare a politicilor monetare re-
laxate ale bãncilor centrale.

Atunci nu a fost ascultatã, iar
acum pare sã se
întâmple acelaºi lucru.
În conferinþa de presã
care a precedat lansa-
rea ultimului raport tri-
mestrial al BIS, Cla-
udio Borio, econo-
mistul ºef al instituþiei,
a declarat cã “dupã o
scurtã pauzã, cãutarea
unui randament mai ri-
dicat a continuat fãrã
sã existe semnale cã se
va opri”.

Pauza a fost repre-
zentatã, bineînþeles, de
incertitudinea din varã, generatã de
declaraþiile lui Ben Bernanke pri-
vind o posibilã temperare a progra-
mului de relaxare cantitativã.

Nu a trecut mult pânã când in-
vestitorii sã realizeze cã Federal

Reserve sau alte bãnci centrale
nu pot decât sã “glumeascã” în
jurul subiectului fierbinte al ti-
parniþelor. De ce? Pentru cã nu
mai au de ales. Ieºirea “ordona-
tã” din programele de relaxare
cantitativã este condiþionatã de
apariþia unui miracol econo-

mic.
Pânã atunci, investitorii, mai

ales cei instituþionali, sunt sufo-

caþi de dobânzile reduse de pe
piaþã ºi cautã frenetic noi “opor-
tunitãþi”, fãrã a mai þine seama de
riscuri.

Una dintre acestea este piaþa obli-
gaþiunilor emise de companii, în spe-

cial pe segmentul categoriilor de ra-
ting speculativ.

Conform datelor de la BIS, spread
-ul dintre randamentul obligaþiunilor
emise de companii ºi cel al obligaþiu-
nilor guvernamentale cu maturitãþi
comparabile a atins noi minime ale
ultimilor cinci ani pentru pieþele din
Statele Unite, Marea Britanie ºi zona
euro (vezi grafic).

La sfârºitul lunii noiembrie 2013,
acestea au fost cu 200
– 300 bps sub nivelul
înregistrat la vârful din
2012 (n.a. un punct de
bazã este egal cu 1/100
dintr-un punct procen-
tual).

“Ceea ce se întâmplã
acum pe piaþa credite-
lor acordate companii-
lor este neobiºnuit.
Este ca ºi cum relaþia
obiºnuitã cu starea
economiei a luat o va-
canþã”, a mai declarat
Claudio Borio, în con-

diþiile în care “chiar ºi cele mai
riscante companii nefinanciare din
SUA plãtesc doar 7% pentru obliga-
þiunile emise”.

(continuare în pagina 15)

Producãtorii: „Deputaþii
au masacrat energia verde”

Producãtorii de energie rege-
nerabilã acuzã Comisia de
Industrii a Camerei Deputaþi-

lor cã „masacreazã energia verde”
prin Legea de aprobare a ordonanþei
privind amânarea tranzacþionãrii
unei pãrþi importante a certificatelor
verzi.

Ziarul BURSAa relatat, ieri dimi-
neaþã, în exclusivitate, cã deputaþii
din Comisia de Industrii au avizat,
luni noapte, Legea de Aprobare a
Ordonanþei sus menþionate, intro-
ducând o prevedere prin care cotele
obligatorii de certificate verzi sã fie
stabilite anual de cãtre Departamen-
tul pentru Energie, în urma recoman-
dãrii ANRE (reglementatorul pieþei
de energie). O altã prevedere impor-
tantã avizatã ºi introdusã de parla-
mentari vizeazã decontarea certifi-
catelor verzi, care se va face numai
dacã acestea sunt tranzacþionate pe
piaþa OPCOM.

Ionel David, directorul executiv al
Asociaþiei pentru Energie Eolianã
(RWEA), ne-a declarat: „Ce a ieºit
luni noapte din Comisia de Industrii
este mult mai rãu decât ordonanþa
promovatã de ministrul delegat pen-

tru Energie, Constantin Niþã, care
amânã tranzacþionarea unei pãrþi im-
portante a certificatelor verzi. Eu am
spus cã nu este o lege, ci un masacru.
Cota obligatorie de certificate verzi
pentru acest an este de 14%, dar nu o
îndeplinim. Pentru anul viitor, cota
trebuia sã fie de 15%, dar Departa-
mentul pentru Energie vrea sã stabi-
leascã prin lege o cotã de 12%, iar de-
putaþii au acceptat. Departamentul
pentru Energie considerã cã þara
noastrã ºi-a îndeplinit þintele asuma-
te în faþa Uniunii Europene privind
producþia de energie regenerabilã.

ALINA TOMA VEREHA

(continuare în pagina 15)

DUPÃ O NOUÃ ÞEAPÃ PE PIAÞA DE CAPITAL

Clienþii “Harinvest”
fluierã a pagubã

l Depozitarul Central folosise 500.000 de euro din Fondul de Garantare
pentru cã “Harinvest” nu a avut bani la decontare l Investitorii reclamã cã
brokerul a fãcut vânzãri neautorizate din conturile lor l Pãgubiþii spun cã
ºefii “Harinvest” nu sunt de gãsit l ASF a sesizat organele competente

C
azul “Harinvest”, broke-
rul vâlcean suspendat
pentru trei luni, pentru cã
nu a avut banii la decon-

tarea unor tranzacþii, se dovedeºte
mult mai grav decât se arãta iniþial.

Unii dintre clienþii SSIF-ului din
Râmnicu Vâlcea reclamã cã au rãmas

fãrã bani ºi fãrã acþiuni în conturi, po-
trivit unor surse din piaþã. Prejudiciul
total ar fi de 2 milioane de euro.

Mai mult, investitorii respectivi ar
fi fost audiaþi, ieri, la organele de cer-
cetare penalã, unii dintre ei neavând
idee de existenþa Autoritãþii de Su-
praveghere Financiarã (ASF).

Reprezentanþii ASF ne-au
transmis asearã cã au sesizat organe-
le competente dupã controlul din no-
iembrie de la “Harinvest”, deºi, în
2012, brokerul mai fusese sancþionat
pentru cã folosise banii unor clienþi
pentru acoperirea altora.

Oficialii ASF ne-au precizat:
“Cel mai recent control al Autoritã-
þii de Supraveghere Financiarã la
societatea Harinvest a fost demarat
la jumãtatea lunii noiembrie (15 no-
iembrie - 27 noiembrie). Imediat
dupã încheierea controlului, ASF a
suspendat autorizaþia de funcþiona-
re a Harinvest pentru o perioadã de
90 de zile. De asemenea, ASF a
identificat suficiente motive pentru
sesizarea organelor competente, în
cazul Harinvest, ceea ce a ºi fãcut.
Rezultatul întregului act de control
va fi dezbãtut cu celeritate, iar Au-
toritatea de Supraveghere Financia-
rã va decide toate mãsurile care se
impun în urma aspectelor identifi-
cate.

ADINA ARDELEANU

(continuare în pagina 3)

Economia Italiei a stagnat

în trimestrul al treilea

Economia Italiei a stagnat în tri-
mestrul al treilea din 2013, dupã doi
ani de declin.

Institutul Naþional de Statisticã de
la Roma (Istat) a revizuit în creºtere
o estimare preliminarã, arãtând cã
Produsul Intern Brut al þãrii a avut o
creºtere zero în perioada iulie – sep-
tembrie 2013, dupã ce iniþial anun-
þase un declin de 0,1%. Chiar ºi în
aceste condiþii, reprezentanþii Istat
au declarat cã este prea devreme ca
sã anunþe încheierea recesiunii.

Comparativ cu trimestrul al treilea
din 2012, economia Italiei a scãzut cu
1,8% în perioada iulie - septembrie.

ESM: “Bãncile irlandeze

nu vor fi recapitalizate

retroactiv”

Recapitalizarea retroactivã a bãn-
cilor irlandeze “nu pare foarte pro-
babilã”, spune Klaus Regling, direc-
torul Mecanismului European de
Stabilitate (ESM), dând astfel o lovi-
turã campaniei Irlandei de a obþine
ajutor retroactiv pentru AIB ºi
“Bank of Ireland”.

În opinia lui Regling, un astfel de
proces ar fi “foarte complicat” ºi ar
necesita unanimitate din partea sta-
telor membre ale zonei euro. “În ca-
zuri excepþionale ºi prin vot unanim,
s-ar putea realiza o recapitalizare re-
troactivã, însã acest lucru nu pare
probabil sã se întâmple”.

Anterior, ministrul de finanþe din
Irlanda, Michael Noonan, a declarat
cã þara sa va cãuta sã rezolve în 2014
problema recapitalizãrii retroactive.

V.R.

ÎN INDUSTRIA AUTOHTONÃ DE ARMAMENT

Cerere, de zece ori mai mare faþã
de capacitatea actualã de producþie

Industria de apãrare autohtonã
poate fi resuscitatã, dacã vor fi
luate în calcul o serie de mãsuri

menite sã conducã la sporirea com-
petitivitãþii ºi eficientizãrii acestui
sector de activitate, considerã Aurel
Cazacu, manager general la Criabo
Defense&Security. Domnia sa
ne-a declarat, ieri, cã instituirea
unui management privat în ca-
drul companiilor producãtoare
de armament reprezintã una
dintre principalele cãi prin care
industria autohtonã de profil
poate redeveni competitivã, la
nivel european.

Domnia sa a mai adãugat:
“Þara noastrã are nevoie de o
strategie în domeniul industriei
de apãrare ºi securitate, care, pe baza
unei legislaþii adaptate legislaþiei UE
sã ducã la realizarea unei industrii de
apãrare ºi securitate moderne, care
sã poatã susþine înzestrarea ºi dota-
rea instituþiilor din sistemul naþional
de apãrare prin producþie proprie sau
prin cooperare cu firme externe”.

Totodatã, potrivit declaraþiilor dom-
nului Cazacu, industria de apãrare
din þara noastrã trebuie sã se adapte-
ze contextului internaþional actual,
precum ºi noilor tehnologii de pe
piaþa de profil.

“Þinând cont de misiunile pe care le

aude îndeplinit instituþiiledin sistemul
naþional de apãrare, acestea nu pot fi
obligate sã cumpere ceea ce produce
industria româneascã de apãrare, ci in-
dustria de apãrare trebuie sã producã
singurã sau sã colaboreze cu firme
strãine ca sã producã ceea ce au nevoie
utilizatorii din þara noastrã, în dome-

niul echipamentelor militare ºi de se-
curitate”, a conchis domnia sa.

În prezent, existã cereri care
depãºesc de cel puþin 10 ori capacita-
tea de producþie de armament din þara
noastrã, ne-a mai spus Aurel Cazacu.

Vânzãrile de armament
au crescut cu 51%, în
ultimii zece ani, la nivel
mondial

Industria de armament repre-
zintã, în continuare, un domeniu
de activitate profitabil pentru þãri-
le exportatoare, cifrele rezultate
din vânzarea de arme, la nivel
mondial, fiind în creºtere, în ulti-
mii ani, potrivit ultimului raport

al Institutului Internaþional pentru
Cercetarea Pãcii de la Stockholm.

ALEXANDRA CRÃCIUN

(continuare în pagina 2)

Noua lege a minelor zguduie USL
Alianþa USL nu a reuºit sã-ºi

mobilizeze „maºina de vot”
parlamentarã, ca sã „trea-

cã”, la foc automat, noua lege a mi-
nelor. La votul de ieri din plenul Ca-
merei Deputaþilor, Legea minelor a
întrunit 160 de voturi „pentru”, 105
voturi „împotrivã” ºi 22 de abþineri.
Pentru adoptare, legea organicã ar fi
avut nevoie de cel puþin jumãtate
plus unu din totalul deputaþilor,
respectiv 204 voturi „pentru”.

Surse guvernamentale ne-au rela-
tat cã membrii PSD au fost mandataþi
de premierul Victor Ponta sã avizeze
pozitiv noua lege a minelor, astfel
încât proiectul de la Roºia Montanã
sã poatã primi undã verde, dupã mai

bine de 15 ani, de când este blocat
din cauza lipsei avizelor de mediu.

Unii parlamentari ne-au spus cã
USL este zguduitã de eºecul de ieri,
mai ales cã liderii alianþei se pregãteau
cu declaraþii triumfaliste despre im-
portanþa legii, pentru care nu preco-
nizaserã un eºec. Alte surse susþin cã
parlamentarii au fost prezenþi, dar nu
au utilizat cartelele de vot: „Unii au
plecat din salã, iar alþii nu au utilizat
cartela. Vorbim de parlamentari PSD
ºi PNL, care au fãcut acest gest din
diverse raþionamente. Unii sunt în
zone unde sunt explorãri de gaze de
ºist, alþii sunt din zona proiectului
aurifer Roºia Montanã. Au fost ºi
parlamentari USL care au votat

împotrivã ºi care s-au abþinut”.
Opoziþia (PDL, UDMR, PPDD)

s-a mobilizat mult mai bine ºi a votat
împotriva proiectului, reproºând
USLcã faciliteazã, prin aceastã lege,
exproprierile pentru proiectele de in-
teres naþional ºi utilitate publicã.
Conform acestor acuzaþii, Roºia

Montanã Gold Corporation va putea
muta mai uºor drumurile ºi pârâurile
ca sã construiascã un iaz imens de
decantare pentru cianuri, dacã pro-
iectul aurifer va fi declarat de interes
public naþional. Parlamentarii opozi-
þiei au reclamat lipsa de transparenþã
în dezbaterea unui proiect al legii

minelor, care nu a
trecut prin etapele
normale de dezba-
tere publicã.

Comisiile de in-
dustrii ºi cea de ad-
ministraþie publicã
din Camera Depu-
taþilor „au tras” pu-
ternic, luni noapte,

sã iasã cu un raport favorabil asupra
proiectului legislativ, pe care l-au
avizat într-o formã nouã, alta decât
cea analizatã la Senat. Mulþi deputaþi
din cele douã comisii au avut textul
nou de lege abia la începutul ºedinþei
comune, dar asta nu i-a împiedicat sã
voteze „pentru” proiect.

ALINA TOMA,
ALEXANDRA CRÃCIUN

(continuare în pagina 3)

CÃLIN
RECHEA

Pentru o imagine de ansamblu asupra
industriei de apãrare de la noi din
þarã, citiþi articolele din pagina 2.

Acþiunile “Gabriel Resources” Ltd.
au pierdut 19,1% ieri dimineaþã, la
ora 10.32, la Bursa din Toronto,
ajungând la 96 de cenþi canadieni.
Bursa din Toronto ºi-a deschis ºedin-
þa de tranzacþionare dupã respinge-
rea legii minelor din Camera Deputa-
þilor. În ultimul an, titlurile companiei
miniere au scãzut cu 66,2%.


